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COLUMN / REUSER
Vóór saaie journalistiek

Het lijkt wel de Wet van Media: 
hoe kleiner het bericht, hoe 
groter de nationale discussie. 
Bijvoorbeeld: een berichtje 
over één van de oprichters 
van Alpe d’HuZes dat zorgde 
voor een hevige opleving in 
het ‘ook bij de goede doelen 
zitten toch alleen maar 
graaiers’-debat. De reacties 
die op het internet versche-
nen door anoniempje1 tot en 
met anoniempje3879 waren 
ronduit schokkend. Door het 
bij elkaar schrapen van wat 
oude feitjes dreigt het 
zorgvuldig opgebouwde Alpe 
d’HuZes imago in no-time te 
worden afgebroken. Teleur-
stellend en zó oneerlijk. Ik 
kan me niet voorstellen dat 
de schrijver dat op dat 
moment besefte. Die vraag 
rees bij mij ook toen deze 
krant kopte “Extra geld nodig 
voor Ruimte voor de Rivier”. Nu 
werk ik veel voor dit programma 
waardoor ik weet dat het pro-
gramma op een trendbrekend 
goede koers ligt. Het bericht doet 
na het vluchtig lezen het tegen-
overgestelde vermoeden. Elk 
selectief gekozen feitje dat uit de 
samenvatting van de voortgangs-
rapportage wordt opgedreund 

echoot als een doffe klap door 
op het imago. Voor mij was dat 
de aanleiding om in deze 

column een tirade te 
beginnen over de ongenu-
anceerde pers en de 

verantwoordelijkheid die 
een journalist heeft tegen 

de maatschappij. Echter, 
bij het herlezen van het 
krantenbericht constateer 
ik dat het bericht milder is 
dan ik na het vluchtig lezen 

dacht. Ook ik heb het bericht 
al lezende als een kleurplaat 
ingekleurd en ook ik kleurde 

daarbij buiten de lijntjes. Nu 
wil ik stemmingmakerij in 
deze column zeker niet 

goedpraten, maar ik wil 
wel de oproep doen tot 
nuance aan schrijver én 

lezer. Het voelt misschien als 
zes keer dezelfde berg 

opfietsen, maar liever een 
terechte nuance dan vluchtige 
stemmingmakerij. De laatste 
zinnen teruglezend besef ik dat 
het er wel verrekte saai van gaat 
worden. 

Roel Reuser
Adviseur contractering en risicoma-
nagement bij Twynstra Gudde
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Stay foolish
Het Nationaal Wegencongres ging 
dit jaar over innovatie en samenwer-
king. Al luisterend naar het cordon 
aan ervaring op het podium viel me 
op hoe vaak dezelfde woorden 
gebruikt werden en hoe vaak ik deze 
al elders ben tegengekomen. Ik heb 
ze geturfd en proberen samen te vat-
ten: “Als we open (5x geturfd), met 
vertrouwen (9x) en met lef (10x) 
samenwerken, komen we vanzelf 
aan de broodnodige grote innova-
ties. Het systeem moet veranderd! 
(6x)” 
Hoe waar en inspirerend ook, 
waarom worden deze uitspraken 
toch steeds herhaald, jaar na jaar? 
Waarom is de volgende stap nog niet 
daar? Iedereen zegt graag te willen, 
maar lef, vertrouwen, openheid en 
systeem-veranderende resultaten 
zijn nog ver weg. Wat blijkt? We 
geven wel gas, maar de rem staat er 
vol op. De meest geturfde remmen 
waren ‘Gunnen op laagste prijs’, 
‘Restrictieve standaarden en 
aanbestedingsregels’, ‘Bureaucratie 
bij subsidies’ en de welbekende 
‘Afrekencultuur’. 
Als mogelijke oplossing gaat de EU 
nieuwe aanbestedingsregels 
voorschrijven. De Nederlandse 
overheid vernieuwt subsidieregels. 
In de polder wordt een niet afdwing-
baar gematigd akkoord getekend. Ik 
noem dat oude wijn in nieuwe 
zakken. Hier schieten mij dan de 
woorden van Einstein te binnen: 

“We kunnen het probleem niet 
oplossen met dezelfde denkwijze die 
het probleem gecreëerd heeft.” Het 
begrip ‘stay foolish’ lijkt in onze 
sector niet welkom bij controllers en 
inkopers, ambitie wordt uit 
verantwoordingsdrift in de kiem 
gesmoord.
Tijdens de Jong Besturendag van 
jongNLingenieurs afgelopen week 
kwam deze gedeelde gedachte sterk 
naar voren. We zijn als jonge 
professionals bezorgd dat deze 
verantwoordingsdrift niet alleen 
innovatie sterk bemoeilijkt, maar 
ook de toekomst van onze sector 
kan bedreigen. Talent en geld 
stroomt naar de sectoren die open 
staan voor echte innovatie, waar-
door wij de concurrentieslag 
kunnen verliezen.  
Volgend jaar ga ik weer naar het 
Wegencongres. Waar ik dan dwaas 
vanuit ga, is dat ik niet weer dezelfde 
woorden zal turven, maar dat 
sprekers voorbeelden kunnen 
noemen van moedige innovaties die 
voortkomen uit een open samen-
werking.  Ik hoop daar mensen te 
ontmoeten die af en toe dwaas 
willen zijn. Want in die branche 
komen de huidige en toekomstige 
jonge techneuten graag werken. 

Maarten Wessels 
Bestuurslid jongNLingenieurs

INGENIEURS

Voor Rijkswaterstaat is
co-creatie de toekomst  
Rijkswaterstaat zet in op co-
creatie: slim samenwerken, 
slim koppelen en integraal 
aanpakken. Leden van het 
Opdrachtgeversforum voor 
de Bouw draaien binnenkort 
een aantal maanden mee in 
de organisatie van één van 
de andere leden. Doel is het 
leren van elkaars werkwijze 
en het delen en versterken 
van elkaars kennis, aldus Jan 
Hendrik Dronkers.

Op Prinsjesdag werd nog eens 
helder dat de accenten in de 
begroting steeds zwaarder komen 
te liggen op beheer en onderhoud. 
Dat stelt de overheid, de kennissec-
tor en de markt voor een nieuwe 
uitdaging. Samen gaan we werken 
aan een robuuste, duurzame 
infrastructuur tegen minimale 
kosten. Dat geeft ook een extra 
impuls aan de werkrelatie tussen de 
overheid en de markt. Die is 
overigens de afgelopen jaren al sterk 
verbeterd onder de vlag ‘Markt, 
tenzij’. Rollen zijn helderder 
afgebakend; een nieuwe generatie 
uniforme, functionele contracten 
leidt tot creatievere, praktische 
bouwproducten en meer maat-
schappelijk rendement. Ook het 
gedrag tussen opdrachtnemers en 
opdrachtgevers verandert. Het 
onderling vertrouwen groeit en we 
spreken steeds meer elkaars taal.
De crisis brengt Rijkswaterstaat en 
de markt nog dichter bij elkaar. 
Bedrijven, ingenieursbureaus, 
kennisinstituten en overheden 
moeten nu echt als partners met 
elkaar optrekken. Dat noopt tot 
nieuw gedrag dat veel verder gaat 
dan we de afgelopen jaren konden 
voorzien. Rijkswaterstaat wil niet 
langer opereren in een regisseursrol 

achter de contractentafel. Opdracht-
gever zijn betekent niet dat je je 
moet terugtrekken in een ivoren 
toren. Integendeel. In de praktijk 
ligt er een rijke schakering aan 
programma’s en projecten die 
uitgevoerd moeten worden. Daar 
ligt de kracht van Rijkswaterstaat. 
Daar vinden opdrachtgevers en 
opdrachtnemers elkaar. En daar 
liggen de kansen voor duurzame 
innovatie en kostenbesparingen die 
ons land zo hard nodig heeft.
Maar die kansen vind je uitsluitend 
als je elkaar vanaf het eerste begin 
opzoekt. Niet in het stadium waarin 
projecten al in rapporten of 
contracten zijn dichtgetimmerd. De 
grootste winst is te boeken als je al 
samen optrekt aan de voorkant van 
projecten. In de planfase. Daar 
kunnen we samen problemen in 
beeld brengen en brainstormen 
over vernieuwende oplossingen. 

Regelgeving
Maar de praktijk is ook de plaats om 
kennis te delen en te innoveren. Als 
tijdens de uitvoering betere 
technieken of methodes ontstaan, 
moeten die worden toegepast. Wij 
zoeken daarbij de grenzen van de 
regelgeving op. Samen met gemeen-
ten, provincies, burgers en kennisin-
stituten. Co-creatie, noemen we dat: 
slim samenwerken, slim koppelen 
en integraal aanpakken.
De Brouwersdam is daarvan een 
prachtig voorbeeld. Gemeenten, de 
provincie Zuid-Holland en Rijkswa-
terstaat willen in die dam een 
‘doorlaat’ maken om het getij op de 
Grevelingen terug te brengen. Dat is 
goed voor de waterkwaliteit in het 
gebied, de flora en fauna, maar ook 
de recreatie en de visserij. Maar door 
hier de gouden driehoek overheid, 
markt en kennisinstituten samen te 
brengen krijgt dit project pas echt 
een extra dimensie.  
De getijdestromen kunnen, met 

turbines, ook worden benut voor 
het opwekken van duurzame 
energie. De centrale kan op termijn 
zelfs een belangrijke bijdrage aan de 
waterveiligheid leveren. Een 
overschot aan rivierwater kan 
namelijk met de turbine naar zee 
worden gepompt. Daarmee kan 
waterdruk op de dijken van de 
Rijnmond en de Drechtsteden 
worden weggenomen. Maar dat is 
niet alles. Het Nederlandse bedrijfs-
leven kan met deze kennis goede 
zaken doen in het buitenland.
Opdrachtgevers en opdrachtnemers 
zetten in de praktijk dus al belang-
rijke stappen naar een nieuwe, 
gezamenlijke bouwcultuur. Maar 
échte co-creatie bereik je door 
projectgebonden samen te werken 
in de verticale bouwketen. Ketenin-
tegratie leidt tot een cultuur waarin 
de belangen van opdrachtgevers en 
opdrachtnemers in evenwicht zijn. 
Waarin we transparant zijn ten 
opzichte van elkaar en samen 
werken aan vakmanschap.
De leden van het Opdrachtgeversfo-
rum voor de Bouw gaan hier werk 
van maken. Elf van hun medewer-
kers draaien binnenkort een aantal 
maanden mee in de organisatie van 
één van de andere leden. Op die 
manier leren we echt in de praktijk. 
We kijken in elkaars keuken, leren 
van elkaars werkwijze en we delen 
en versterken elkaars kennis.
Co-creatie is de toekomst. Samen-
werken als partners is de sleutel 
voor kostenbesparingen, voor groei, 
werkgelegenheid, duurzaamheid en 
veiligheid. Maar het is ook de drager 
voor een nieuwe opdrachtgever-
opdrachtnemerrelatie. Een relatie 
op basis van respect, vertrouwen en 
transparantie, met kennis als 
verbindende schakel.

Jan Hendrik Dronkers
Directeur-generaal Rijkswaterstaat
Bestuurslid Vernieuwing Bouw 
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